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De Plenaire Vergadering keurde op 8 juli 2015 de motie goed tot besluit van het 

actualiteitsdebat over het Vlaams Actieplan Armoedebestrijding 2015-2019 

(Parl.St. Vl.Parl. 2014-15, nr. 434/1). De motie vraagt de Vlaamse Regering 

onder meer het Vlaams Actieplan Armoedebestrijding 2015-2019 zoals voorzien 

ter bespreking te brengen in het Vlaams Parlement in elke betrokken commissie. 

Daarbij is het de bedoeling om voor elk beleidsdomein na te gaan op welke wijze 

de bevoegde vakminister in zijn eigen beleidsdomein invulling geeft aan de 

armoedebestrijding. 

 

De Commissie voor Brussel en de Vlaamse Rand besprak op 13 april 2016 het 

Vlaams Actieplan Armoedebestrijding 2015-2019 met Sven Gatz, Vlaams minister 

van Cultuur, Media, Jeugd en Brussel, voor wat zijn bevoegdheid Coördinatie 

Brussel betreft. 

1. Uiteenzetting door Sven Gatz, Vlaams minister van Cultuur, Media, 

Jeugd en Brussel 

– Inleiding 

 

Op vraag van de Commissie voor Brussel en de Vlaamse Rand geeft de minister 

een toelichting bij zijn initiatieven als Vlaams Brusselminister op het gebied van 

armoedebestrijding, in het kader van het VAPA, goedgekeurd op de Vlaamse 

Regering van 3 juli 2015.  

 

Dat er in Brussel een ernstig armoedeprobleem bestaat, is bekend. De minister 

geeft slechts één illustratief cijfer: uit de meest recente Welzijnsbarometer van 

het Observatorium voor Gezondheid en Welzijn in Brussel-Hoofdstad blijkt dat 

ongeveer een derde van de Brusselaars moet rondkomen met een inkomen onder 

de armoederisicogrens. De Vlaamse Gemeenschap is evenwel geen hoofdactor in 

het kader van de armoedebestrijding in de hoofdstad, maar kan wel binnen de 

eigen gemeenschapsbevoegdheden een betekenisvolle rol spelen. 

 

De minister benadrukt dat hij het in deze commissie zal hebben over zijn eigen 

initiatieven in het kader van zijn verticaal beleid Coördinatie Brussel. De 

coördinerende transversale bevoegdheid betreffende armoedebestrijding 

– inclusief de relatie met de andere Brusselse actoren zoals de GGC en de VGC – 

ligt bij zijn collega Liesbeth Homans, hoewel hij in deze uiteraard een intermedi-

aire en faciliterende rol kan spelen.  

 

Ook zijn collega-ministers met gemeenschapsbevoegdheid hebben in hun 

verschillende materies aandacht voor de armoedeproblematiek in de hoofdstad. 

De minister verwijst daarvoor naar hun toelichtingen over het VAPA in de andere 

commissies van het Vlaams Parlement. 

 

In voorbereiding van deze commissie heeft de minister zich geïnformeerd bij zijn 

collega’s in de VGC en GGC om een stand van zaken op te vragen over wat er 

beweegt op hun beleidsniveaus. Het beleid van de verschillende overheden 

verloopt het best zoveel mogelijk gecoördineerd. Zonder hierop dieper te willen 

ingaan kan hij het volgende meegeven.  

 

– VGC en GGC 

 

Op 27 maart 2014 keurde het VGC-college de visietekst Armoedebestrijding 

goed. In deze tekst bepaalt de VGC de beleidsprioriteiten voor haar armoedebe-

strijdingsbeleid. De focus hierbij ligt op:  

– kinderen en jongeren in armoede en hun gezinnen;  

– gezondheidspreventie en het tegengaan van gezondheidsongelijkheden;  
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– het verhogen van de toegankelijkheid van het gemeenschapsbeleid door 

afstemming van het aanbod op de noden van mensen in armoede en door 

verlaging van participatiedrempels, dit zowel vanuit een inclusieve als catego-

riale benaderingswijze;  

– empowerment van mensen in armoede met focus op competenties en 

netwerken van mensen in armoede.  

 

In oktober 2015 werd het Kinderarmoedebestrijdingsplan goedgekeurd door het 

college van de VGC. In dit plan streeft de VGC de volgende doelstellingen na: 

– uitbouw van een toegankelijk Nederlandstalig aanbod preventieve gezinson-

dersteuning in Brussel, met bijzondere aandacht voor kwetsbare gezinnen 

(uitbouw van Huis van het Kind Brussel); 

– verhogen van de toegankelijkheid van de opvang voor baby’s en peuters 

(lokaal loket kinderopvang); 

– verhogen van de kleuterparticipatie in het Nederlandstalige onderwijs in 

Brussel (campagne Alle schooldagen naar school); 

– versterking van het beleidsvoerend vermogen door middel van kennisopbouw 

en netwerking (afstemming en uitwisseling monitoringgegevens, deelname 

aan de lerende netwerken en begeleiding van participatie van ervaringsdes-

kundigen). 

 

Ten slotte kan de minister ook meegeven dat het armoedeplan van de GGC 

momenteel ook besproken wordt binnen de GGC. Dit plan zou dus ook binnen 

afzienbare tijd moeten afgerond worden. Het is belangrijk dat dit er komt. Zoals 

vermeld in het VAPA is het vanaf dat moment dat er vanuit Vlaanderen overleg 

zal gepleegd worden met de VGC en de GGC om een beleid uit te stippelen op 

maat van Brussel. 

 

Tot zover de stand van zaken op de Brusselse beleidsniveaus. Het debat hierover 

vindt uiteraard beter plaats in de raden van de VGC en GGC. 

 

– Eigen bevoegdheidsdomein Coördinatie Brussel 

 

Vanuit het bevoegdheidsdomein Brussel besteedt de minister ook aandacht aan 

de armoedeproblematiek. Het VAPA bevat een actiefiche met twee concrete 

Brusselse initiatieven, die hij verder even zal toelichten. Maar er is meer.  

 

Structurele partners 

 

Ook de structurele partners van zijn Brusselbeleid, in zijn begroting nominatim 

gefinancierd, hebben aandacht voor de zwakkere doelgroepen in de hoofdstad. 

Zo bouwt minister Sven Gatz samen met de Vlaamse Gemeenschapscommissie 

een netwerk van Brede Scholen uit om kansarme jongeren op een laagdrempeli-

ge wijze in contact te brengen met buitenschoolse activiteiten.  

 

Het hoeft verder geen betoog dat ook het Huis van het Nederlands een 

belangrijke rol speelt in het bestrijden van achterstelling en in de emancipatie 

van zwakkere doelgroepen. In de beleidsnota Brussel 2014-2019 (Parl.St. Vl.Parl. 

2014-15, nr. 129/1) heeft de minister het in dat verband over het Nederlands als 

katalysator voor sociale mobiliteit.  

 

Hij gaat graag ook even dieper in op drie belangrijke actoren van het Vlaams 

Brusselbeleid en hun initiatieven voor kwetsbare doelgroepen. De initiatieven van 

het Kenniscentrum Woonzorg Brussel, het Huis voor Gezondheid en Muntpunt 

zijn opgenomen in hun meerjarenplannen 2016-2020, die de basis vormen van 

de recent afgesloten meerjarenconvenanten. 
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Het Kenniscentrum Woonzorg Brussel heeft een masterplan uitgetekend met veel 

aandacht voor kansengroepen en kwetsbare senioren. Het kenniscentrum waakt 

erover dat ook ouderen en zorgbehoevenden uit kansengroepen een plaats 

krijgen in het woonzorgaanbod. In de contacten met beleidsmakers en 

verantwoordelijken wordt stelselmatig de aandacht gevestigd op de toenemende 

sociaal-economische dualisering van de Brusselse ouderenbevolking en de 

noodzaak om ook voor de financieel meest kwetsbare senioren een kwaliteitsvol 

woonzorgaanbod te organiseren. In concreto vertaalt het kenniscentrum dat in 

verschillende doelstellingen en acties: 

– er worden kleinschalige woonvormen of woonzorgprojecten uitgewerkt, 

prioritair in de kanaalzone en in woonzorgzones met een tekort aan residenti-

ele voorzieningen; 

– projectontwikkelaars worden aangemoedigd om een aandeel van de 

(zorg)woningen voor te behouden aan een gelijk aandeel kansarmen uit de 

betrokken wijk of gemeente;  

– na een succesvolle start van het project het BuurtPensioen in Neder-Over-

Heembeek wordt met steun van de stad Brussel een gelijksoortige werking 

opgezet en ondersteund in wijken waar de financieel meest kwetsbare 

ouderen wonen, namelijk de Noordwijk en Anneessens; 

– het kenniscentrum is mede-initiatiefnemer van het onderzoeksproject Divers 

Elderly Care. Dit is een project met een crossculturele benadering, screening 

en behandeling van dementie bij niet-westerse ouderen. Het onderzoek zal 

zich hoofdzakelijk richten tot de Marokkaanse ouderen en hun omgeving. Zij 

vertegenwoordigen in Brussel de grootste groep van niet-Belgische ouderen 

en bevinden zich vaak in een heel precaire financiële situatie. 

 

Ook het Huis voor Gezondheid neemt een aantal initiatieven gericht op de 

bestrijding van de ‘gekleurde’ armoede. Als ondersteuningsorganisatie voor 

zorgverleners worden instrumenten aangereikt om met kansarmen om te gaan. 

Het thema superdiversiteit – en dat is vaak ook superdiversiteit qua socio-

economische status – wordt als transversaal thema doorheen de werking 

meegenomen. De minister geeft enkele concrete voorbeelden van acties: 

 het Huis voor Gezondheid bevroeg tussen juni en december 2012 een 40-tal 

Brusselse organisaties over good practices en knelpunten in verband met de 

toegang van de Brusselse gezondheidszorg voor kwetsbare zorgvragers met 

een migratieachtergrond; 

 de huisartsen van het Helixnetwerk, de gemeente Anderlecht, diabetes-

educatoren en het Huis voor Gezondheid coördineren gezamenlijk een 

regiohuis in het gezondheidscentrum van Anderlecht. Op die plek werken 

huisartsen, paramedici, thuiszorgverleners en socialedienstverleners samen 

om diabetespatiënten te helpen om hun levensstijl aan te passen. Het regio-

huis is gelegen in een zeer multiculturele buurt waarbij wordt ingespeeld op 

de toeleiding naar eerstelijnszorgverleners. Daarnaast werkt het Huis voor 

Gezondheid samen met de moskee Al Amal in Anderlecht voor de organisatie 

van diabetes- en voedingssessies en infomomenten rond tegemoetkomings-

regelingen voor kwetsbare doelgroepen (bijvoorbeeld de sociale maximumfac-

tuur). Bij iedere sessie worden hoge aantallen deelnemers bereikt; 

 het Huis voor Gezondheid werkt een informatiemap uit waarin het Belgische 

gezondheidszorgsysteem op een eenvoudige manier wordt uitgelegd. Aan de 

hand van fotomateriaal en gemakkelijke taal worden een aantal basisprinci-

pes van de gezondheidszorg uitgebeeld. De informatiemap bestaat uit ver-

schillende fiches die ook individueel kunnen worden gebruikt. Voorbeelden 

hiervan zijn ‘de huisarts’, ‘de apotheker’, ‘de tandarts’, ‘het globaal medisch 

dossier’, ‘betalingssystemen’ enzovoort. Het Huis voor Gezondheid ontwikkelt 

ook een vormingspakket voor medewerkers uit intermediaire organisaties die 

met kansengroepen werken. 

 



423 (2014-2015) – Nr. 7 7 

  Vlaams Parlement 

Ook Muntpunt streeft ernaar om in zijn globale, dagelijkse aanbod en in de keuze 

van acties, activiteiten en communicatie kansengroepen te bereiken. Daarbij is 

de benadering inclusief en gericht op het wegwerken van drempels. Minister Gatz 

geeft enkele voorbeelden:  

 in de stadsstudiezaal worden er zestig computers ter beschikking gesteld en 

in de krantenhoek zijn er enkele honderden kranten en tijdschriften beschik-

baar; 

 er zijn regelmatig rondleidingen voor de groepen van Brusselleer (basiseduca-

tie) en BON/Agentschap voor Inburgering; 

 in samenwerking met de Erasmushogeschool wordt de Boekenbende aan Huis 

georganiseerd waarbij wordt voorgelezen bij gezinnen in een precaire situa-

tie; 

 het project Samen Lezen behelst een wekelijkse bijeenkomst met literatuur 

en soep. Het is een succesvolle formule waar alle drempels zoveel mogelijk 

worden weggewerkt (gratis, zonder verplichting, zonder voorbereiding 

enzovoort) om samen van literatuur te genieten;  

 de structurele infopunten in de bibliotheek worden veelvuldig gebruikt door 

mensen die de taal niet vatten, digitaal ongeletterd zijn of geen internetver-

binding hebben. Een aanzienlijk deel hiervan zijn mensen in armoede; 

 er is een aangepaste tarifering voor de bibpas; 

 Paspartoe: het verspreiden van de vrijetijdspas voor Brussel, geïnitieerd door 

de Vlaamse Gemeenschapscommissie met aangepaste tarifering en extra 

kortingen voor mensen in armoede, groepspassen om samen in groep (van 

verenigingen waar armen het woord nemen) vrijetijdsactiviteiten te beleven; 

 er worden conversatietafels en binnenkort ook workshops van KureghemNet 

georganiseerd; 

 er is een huiswerkklas waarbij Muntpunt prioriteit geeft aan kinderen in 

precaire situaties. De leerkrachten fungeren als doorverwijzers en gaan in de 

klas op zoek naar de kinderen met de meeste noden en leiden die naar 

Muntpunt toe. Het huiswerkuurtje wordt aangevuld met korte activiteiten 

rond boeken en taal (voorlezen, een zoekopdrachtje in de jeugdafdeling 

enzovoort); 

 de communicatiedragers van Muntpunt worden regelmatig door het Huis van 

het Nederlands gescreend op transparant en toegankelijk taalgebruik. Er 

worden ook taaliconen gebruikt. 

 

De minister geeft deze meer transversale initiatieven van woonzorg, gezondheid 

en Muntpunt mee. Armoede is immers een zeer breed probleem dat hoofdzakelijk 

met materiële oplossingen bestreden moet worden, maar waarbij ook deze 

initiatieven belangrijk zijn vanwege hun inclusieve, culturele werking. 

 

Subsidielijn Projecten voor Brussel 

 

Naast die acties van de structureel gesubsidieerde organisaties, kunnen via de 

subsidielijn Projecten voor Brussel steeds projectvoorstellen worden ingediend die 

het sociale weefsel van de hoofdstad versterken. Die projecten moeten drie 

maand op voorhand worden ingediend en worden op basis van de criteria van de 

subsidiegids Projecten voor Brussel gescreend en beslist. De minister geeft 

enkele voorbeelden van initiatieven die recent werden gehonoreerd en die gericht 

zijn op, of raakvlakken vertonen met het thema armoedebestrijding.  

 

De Vlaamse vzw Habbekrats bouwt met zijn steun op de Grote Markt een 

Brusselwerking uit gericht op de maatschappelijke vorming van kwetsbare 

jongeren (SURPLAS). De vereniging heeft als doel jongeren waarvan de 

levenssituatie gekenmerkt is door structurele achterstelling of kansarmoede via 

ondersteuning op individueel, groeps- of structureel vlak meer participatiekansen 

te bieden, hun weerbaarheid te vergroten en belemmerings- en achterstellings-

mechanismen tegen te gaan of op te heffen. SURPLAS is een Nederlandstalig 
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project in de hoofdstad, maar richt zich ook tot jongeren uit andere taalgemeen-

schappen. Er wordt (voor de toeleiding) samengewerkt met stadslabo JES, 

Chicago, de instellingen Bijzondere Jeugdzorg, het OCMW van Brussel, 

buurtcomités enzovoort. Habbekrats organiseert pleintjeswerk in het hart van 

Brussel en in een aantal prioritaire wijken, zoals de Marollen en Anneessens. In 

elke wijk worden er een twintigtal jongeren bereikt. Andere jongeren uit die 

wijken verzamelen dagelijks op de Grote Markt en nemen deel aan het aanbod in 

de stad of in hun lokalen (bijvoorbeeld huistaakbegeleiding en persoonsvorming). 

De locatie is doelbewust gekozen: het centrum van Brussel is er niet enkel voor 

toeristen en welgestelden, maar ook voor hen. 

 

De minister verleent een impulssubsidie voor de urban werking van Circus 

Zonder Handen. Die organisatie voert een specifiek inclusief beleid om mensen 

uit kansengroepen op een laagdrempelige manier naar de circusschool te halen. 

Uit overleg met ervaren organisaties uit het Brusselse jeugdwerk blijkt dat 

mensen uit de kansengroepen, anders dan de begoede Vlaamse Brusselaar, de 

stap naar participatie aan vrijetijdsaanbod niet makkelijk maken. Die jongeren 

bewegen vaak onvoldoende of vinden moeilijk de weg naar een georganiseerd 

vrijetijdsaanbod. De populariteit van urban bewegingsvormen kan een sleutel 

bieden tot het mobiliseren, emanciperen en verbinden van Brusselse jongeren in 

hun diversiteit en eigenheid. Zoals bekend is vrijetijdsparticipatie een belangrijke 

hefboom in het doorbreken van sociale uitsluiting en zelfs van armoede. Het 

aanbod is echter vaak onbekend, de inschrijvingsgelden te hoog, de inschrij-

vingsprocedures te complex enzovoort. Daarom heeft Circus Zonder Handen een 

specifieke toeleidingsstrategie ontwikkeld. Dat gebeurt via reclamemomenten, 

contacten aan de schoolpoorten, oudercontacten in buurtscholen en kinderwer-

kingen, wervende circusreeksen binnen de verschillende kinderwerkingen 

enzovoort. Er wordt een gedifferentieerde prijzenpolitiek gehanteerd, waarbij 

kansarmen minder betalen. Die aanpak werpt zijn vruchten af: op dit ogenblik 

komt 45% van de 700 wekelijkse deelnemers aan Circus Zonder Handen uit een 

gezin in armoede. 42,5% van de deelnemersgroep bestaat uit mensen van 

buitenlandse afkomst. De verdeling jongens/meisjes is precies gelijk.  

 

Het project ‘Samen de missing link overbruggen. Een participatief onderzoek om 

het Nederlandstalig Onderwijs in Brussel te versterken’ van het Brussels Platform 

Armoede – opgenomen in de actiefiche van het VAPA - zal uitmonden in concrete 

maatregelen en voorstellen voor scholen om de missing link van de school met 

de gezinnen in armoede te overbruggen. Samen met leerlingen en ouders in 

armoede, onderwijsondersteuners van het OCB en Brede Schoolmedewerkers 

denkt het Brussels Platform Armoede na over concrete en praktisch implemen-

teerbare methoden om de ouderbetrokkenheid van ouders in armoede te 

versterken en het contact tussen leerlingen en ouders in armoede en de school 

verder te verbeteren. Tijdens de eerste projectfase lag de focus op de redenen 

die elk van de betrokken groepen (in bevragingen apart van elkaar) aanhaalden 

voor de mismatch die soms bestaat. In de tweede projectfase zoeken de 

verschillende groepen samen naar concrete voorbeelden en praktische 

realiseerbare oplossingen voor het Nederlandstalig basis- en secundair onderwijs 

in Brussel. De resultaten zullen, samen met enkele inspirerende praktijkvoor-

beelden, voorgesteld worden op een inspiratiedag op 28 april 2016. De feedback 

van die inspiratiedag wordt samen met de resultaten gepubliceerd in de loop van 

2016. 

 

De minister steunt Atelier Groot Eiland met het WAW-project Brussel (geïnte-

greerde aanpak naar werk voor werkzoekenden in armoede, een samenwerking 

tussen welzijnsbegeleiders, werkbegeleiders en ervaringsdeskundigen in 

armoede). Ook dat initiatief is in de actiefiche van het VAPA opgenomen. Het 

project – dat liep tot 31 maart 2016 – bevordert de inschakeling van een aantal 

werkzoekenden in armoede en ontwikkelt en versterkt een netwerk tussen 
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welzijnsbegeleiders, werkbegeleiders en ervaringsdeskundigen in armoede. Het 

WAW-project wil een intensief begeleidingstraject tijdens de zoektocht naar werk 

opzetten via een arbeidstrajectbegeleider en een aparte ankerfiguur welzijn. 

Parallel met het geïntegreerde individuele begeleidingstraject (Welzijn-Werk) 

loopt een groepsproces met de begeleide werkzoekenden om naast de focus op 

de ontwikkeling van generieke competenties ook te werken aan wat armoedever-

enigingen de gekwetste binnenkant noemen. Zo versterkt het WAW-project de 

levenspositie van mensen, bewerkstelligt maatschappelijke aansluiting en 

herstelt het vertrouwen van de werkzoekenden in de reguliere dienstverlening 

(bijvoorbeeld kinderopvang). Acht positieve doorstromingen zijn gerealiseerd (vijf 

mensen zijn effectief tewerkgesteld, drie mensen zijn in opleiding). Drie personen 

hebben afgehaakt. 

 

Minister Sven Gatz vermeldt ten slotte nog een eigen initiatief. Hij hecht veel 

belang aan cultuurparticipatie van moeilijke doelgroepen. Sinds 2012 neemt het 

Festival van Vlaanderen het initiatief Jouw Sleutel, een participatieproject voor 

kansarmen in het kader van het Klarafestival. Op een niet stigmatiserende wijze 

krijgen 400 kansarmen uit Vlaanderen en Brussel de kans een topconcert in 

Bozar bij te wonen. Samen met zijn collega bevoegd voor Armoedebestrijding zet 

de minister dit initiatief verder. Concreet zullen die 400 kansarmen, toegeleid 

door een aantal OCMW’s en middenveldorganisaties, op zondag 20 maart 2016 

een concert in Bozar kunnen bijwonen, voorafgegaan door een educatieve 

inleiding en gevolgd door een receptie in Muntpunt. 

 

De minister hoopt dat hij met dit geschakeerde overzicht heeft kunnen aantonen 

dat hij in zijn Brusselbeleid de nodige aandacht schenkt aan armoedebestrijding. 

Als Vlaams minister bevoegd voor Brussel kan hij vooral flankerende maatregelen 

nemen. Hij vindt het belangrijk dat er daarbij aandacht is voor initiatieven die 

veeleer rechtstreeks op de armoedeproblematiek zijn gericht (zie de projecten 

van Atelier Groot Eiland en Brussels Platform Armoede), maar dat ook de 

structureel gesubsidieerde partners doorheen hun reguliere werking voldoende en 

volgehouden aandacht hebben voor zwakkere en kwetsbare doelgroepen. Hij 

hoopt dat inclusieve beleid op termijn de meeste vruchten afwerpt. 

2. Vragen en opmerkingen van de leden 

De leden danken de minister voor het uitgebreide overzicht van initiatieven. 

 

Lieve Maes vraagt hoe de initiatieven geselecteerd worden op hun resultaten. 

Bereiken ze de mensen in armoede en zijn er ook initiatieven die erin slagen om 

mensen uit de armoede te halen? Hoe worden de resultaten van de opgenoemde 

initiatieven gemeten zodat men daar verder kan op focussen?  

 

Yamila Idrissi vernam graag wat er in het VAPA voor Brussel is opgenomen. Het 

gaat niet enkel over de initiatieven die vanuit het Brusselbeleid genomen worden, 

maar ook om de andere gemeenschapsbevoegdheden. Projecten zijn zinvol maar 

blijven projecten. Als men structureel iets wil doen aan armoede moet men meer 

investeren op het vlak van onderwijs, welzijn en cultuur. Verder vraagt het lid 

hoe de Brusseltoets en de armoedetoets zich tegenover elkaar verhouden. 

 

Joris Poschet heeft in de aanloop naar het VAPA de minister bevoegd voor 

armoedebestrijding herhaaldelijk gevraagd in hoeverre Brussel, VGC en GGC, 

betrokken werd bij de uittekening van het beleid. Het lid betreurt dat dat niet het 

geval was. Is dat alsnog gebeurd? Kan de minister daarin een rol spelen? 

 

Een van de opdrachten van Muntpunt is kansengroepen bereiken. Heeft de 

minister zicht op aantallen? Is er zicht op de socio-economische achtergrond van 

de 16.000 à 17.000 abonnees? Zijn er cijfers over de huiswerkklassen? 
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De OCMW’s spelen een cruciale rol in de armoedebestrijding. De minister gaf het 

voorbeeld van de samenwerking tussen het OCMW van Brussel en vzw 

Habbekrats. Wordt er voor dit project nog met andere OCMW’s samengewerkt? 

Voor het concert in de Bozar werden mensen toegeleid door de OCMW’s. Gaat het 

om alle OCMW’s? In het algemeen heeft het lid twijfels over de toeleiding door 

OCMW’s van hun klanten naar het Nederlandstalige socio-culturele aanbod. 

Sommige OCMW’s hebben samenwerkingsakkoorden met Franstalige culturele 

centra (met de daaraan gekoppelde budgetten), maar niet met Nederlandstalige 

culturele of gemeenschapscentra. Heeft de minister daar zicht op en kan hij daar 

desgevallend aan remediëren? 

 

Karl Vanlouwe haalt cijfers aan uit de visietekst Armoedebestrijding van de VGC. 

Het armoederisico in Brussel bedraagt 28,3%, dat is ongeveer dubbel zoveel als 

het gemiddelde voor België en driemaal zoveel als het gemiddelde voor 

Vlaanderen. Ook in vergelijking met steden als Antwerpen, Gent en Charleroi is 

een groter deel van de bevolking afhankelijk van financiële OCMW-steun.  

 

De minister somde talrijke initiatieven op. Hij verwees ook naar een armoedeplan 

van de GGC dat in voorbereiding is. Het lid is verwonderd dat de VGC iets verder 

staat in de armoedebestrijding met de visietekst Armoedebestrijding en het 

Kinderarmoedebestrijdingsplan van 2014-2015. Hij wijst ook op de verschillende 

genomen initiatieven vanuit Vlaanderen. Armoedebestrijding zou de eerste taak 

van de GGC moeten zijn. Spreker vraagt naar de stand van zaken van het 

armoedeplan van de GGC.  

3. Antwoord van minister Sven Gatz en reacties van de leden 

Minister Sven Gatz herinnert aan de opbouw van zijn uiteenzetting. Er zijn de 

kleinere projecten. Daarnaast zijn er een aantal grotere actors in het Brusselbe-

leid met een bredere werking, waarover de minister rechtstreeks medezeggen-

schap heeft. En er is de samenwerking tussen Vlaanderen en de VGC en de GGC. 

Het is een complexe structuur, geeft de minister toe. 

 

Lieve Maes vraagt terecht hoe men zicht kan krijgen op de resultaten van 

dergelijke projecten. De minister heeft bij wijze van voorbeeld een aantal 

microcijfers gegeven voor het WAW-project van Groot Eiland. De minister heeft 

zelf weinig zicht op de resultaten. Daartoe zal hij contact opnemen met de VGC: 

de administratie van de VGC heeft een meetinstrument ontwikkeld met het oog 

op de verdeling van de armoedemiddelen vanuit het Stedenfonds. Ook met het 

Observatorium voor Gezondheid en Welzijn van Brussel-Hoofdstad van de GGC 

zal de minister contact opnemen voor meer cijfermateriaal. Zodra hij over het 

cijfermateriaal beschikt zal hij het aan het commissiesecretariaat bezorgen.  

 

Wat met de aandacht voor Brussel in het VAPA? De minister heeft zoals 

afgesproken zijn actiefiches voor Coördinatie Brussel in de commissie voorge-

steld.  

 

In het VAPA komt de scharnierfunctie van minister Liesbeth Homans ten opzichte 

van het Brusselse armoedebeleid ook aan bod.  

 

De minister wil bekijken hoe hij zijn rol kan spelen voor het VAPA in het 

algemeen, gedragen door minister Homans, ten aanzien van de Brusselse 

partners. De minister weet dat er contacten zijn over de projecten van de VGC. 

Hij wil uitzoeken wat de meerwaarde kan zijn ten aanzien van projecten van de 

GGC. De minister beantwoordt de vraag van Joris Poschet vanuit zijn standpunt. 

Het betreft natuurlijk een vraag aan minister Homans: wat kan en wil zij 

rechtstreeks, veelal door samenwerking met Brusselse partners realiseren? 
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De minister kan niet onmiddellijk antwoorden op de pertinente vraag over de 

verhouding Brusseltoets-armoedetoets. De Brusseltoets moet op elk beleidsinitia-

tief toegepast worden. Hij zal dit nagaan en de nodige cijfers/gegevens 

doorgeven aan het commissiesecretariaat.  

 

Inzake de links tussen het VAPA en het plan van de GGC zal de minister de 

nodige contacten leggen en zien waar hij een rol te spelen heeft.  

 

Zijn alle OCMW’s betrokken bij de projecten? De minister antwoordt dat de 

projectindiener zelf contacten legt met een of meerdere OCMW’s, en dan met het 

kabinet in contact treedt. Het is een bottom-upaanpak. De vraag blijft natuurlijk 

pertinent: wat doen de OCMW’s in het algemeen? 

 

Men kan niet beweren dat er geen armoedebestrijding is door de GGC omdat 

haar armoedeplan nog niet af is. Er is de uitloop van het bestaande plan. De 

minister kijkt ook wel reikhalzend uit naar het volgende plan. De GGC moet wel 

degelijk de hoofdverantwoordelijkheid nemen in armoedebestrijding; dat is haar 

core business, ze is als het ware daarvoor opgericht. De minister wil daarmee de 

impact vanuit Vlaanderen niet minimaliseren. 

 

De minister zal bij Muntpunt navragen of ze zicht hebben op het bereik van 

kansgroepen, zowel binnen het reguliere abonneebeleid als in hun bredere 

werking. Met ander woorden: hebben ze zicht op de socio-economische 

achtergrond van hun abonnees en de bezoekers? Dat cijfermateriaal zal de 

minister ook aan het commissiesecretariaat bezorgen. 

 

Op de bredere vraag over hoe Vlaanderen, VGC en GGC zo goed mogelijk op 

elkaar afgestemd kunnen worden, hoopt de minister een afdoend antwoord te 

kunnen geven. Die vraag zal ongetwijfeld later terugkomen. 

  

Yamila Idrissi blijft op haar honger zitten betreffende de initiatieven binnen de 

gemeenschapsbevoegdheden in Brussel. De minister is coördinerend minister van 

die gemeenschapsbevoegdheden voor Brussel, maar hij zegt er weinig over. 

Vandaar ook de vraag naar Brussel in het VAPA. Het lid vindt in het VAPA bijster 

weinig terug over Brussel. 

 

De laatste vraag is een vraag voor collega Liesbeth Homans, antwoordt minister 

Sven Gatz. Hij wil zeker de verbinding maken tussen het Vlaamse beleid, en het 

actieplan van minister Homans, en de VGC en GGC in Brussel. De globale impact 

valt echter onder haar verantwoordelijkheid. Anderzijds zal de minister de 

specifieke acties van de collega’s van Onderwijs en Welzijn betreffende 

armoedebestrijding opvragen en aan het commissiesecretariaat bezorgen. Het 

zijn geen onvoldragen bevoegdheidsdomeinen: er gebeurt heel veel op die 

domeinen. In die zin voelt de minister zich niet geroepen om er over te waken. 

De minister begrijpt echter de politieke draagwijdte van de – terechte – vraag. 

Als Vlaanderen enkel via de gemeenschapsbevoegdheden tegen de armoede in 

Brussel kan strijden is het niet voldoende om alleen zijn bevoegdheden Brussel 

en Cultuur te communiceren. Het is belangrijk een breder beeld van de impact  
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van het Vlaamse gemeenschapsbeleid op armoede in Brussel te krijgen. In die zin 

is het misschien interessant om de Brusseltoets uit te breiden naar het 

armoedebeleid vanuit de Vlaamse gemeenschapsbevoegdheden. De minister zal 

dit voorleggen aan de Taskforce Brussel. De uitrol van die idee zal wel enige tijd 

vergen. 

 

 

Katia SEGERS, 

voorzitter 

 

Yamila IDRISSI 

Karl VANLOUWE, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

BON Brussels Onthaalbureau Inburgering 

GGC Gemeenschappelijke Gemeenschapscommissie 

OCB Onderwijscentrum Brussel 

OCMW Openbaar Centrum voor Maatschappelijk Welzijn 

VAPA Vlaams Actieplan Armoedebestrijding 

VGC Vlaamse Gemeenschapscommissie (van het Brusselse Hoofdstedelijke 

Gewest) 

vzw vereniging zonder winstoogmerk 

WAW Werk-Armoede-Welzijn 

 


